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Mire, autoconciertos este mes de septiembre se han llevado 
a cabo 1 .224 . En total, 13 .389 conciertos se han llevado a 
cabo desde enero hasta aquí. Y también, evidentemente, 
hemos derivado personas al plan de choque . En concreto, 
desde enero hasta ahora, 21 .296 personas .

Estamos haciendo todos los esfuerzos, la administración y 
el personal sanitario . Porque la administración, evidente-
mente, tiene que poner los medios, y eso es lo que estamos 
haciendo, señor Llopis.

Menos chascarrillo y más seriedad. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Passarem a la següent pregunta de control, que formula la 
il·lustre diputada Mònica Àlvaro, al conseller d’Economia 
Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball.

La senyora Àlvaro Cerezo:

Gràcies, president .

Senyor conseller, al 2019 es va aprovar l’Estatut de perso-
nes consumidores i usuàries . Aquesta norma, com bé sap, té 
l’objectiu de protegir, defensar i promoure els drets i interes-
sos de les persones consumidores i usuàries a tot el territori 
valencià .

Entre els diferents drets que regulen estes normes, trobem 
els drets lingüístics, com no podia ser d’altra manera, perquè 
en la nostra terra tenim dues llengües oficials, i requereixen 
unes garanties pel que fa al respecte. I, a més, la promoció 
d’una d’elles encara està per desenvolupar després d’anys 
d’involució .

Molts de nosaltres veiem riquesa en tindre dues llengües, 
altres doncs només veuen odi. Arriben fins i tot a afirmar 
que si parlem valencià és per fotre, com si no tinguérem altra 
cosa que fer . De moment, ací en tenim una bona mostra, de 
moment hi ha senyories que s’emboliquen amb el llenguatge 
en general, perquè no acaben de reconéixer entre el masculí 
i el femení... I, clar, ja allò de les dues llengües, la cooficiali-
tat, com que els queda gran, i fins i tot s’enfaden quan parles 
en valencià .

De moment, encara no criden la policia, com si feren els 
propietaris del restaurant Suquet de Peix del Grau de 
Castelló, però poc els falta, perquè la intolerància que 
mostren cap a tot allò que no siga el seu ordeno y mando és 
de jutjat de guàrdia . Com al restaurant del Grau de Castelló, 
es neguen a escoltar tot allò que no vullguen sentir, vulne-
rant així les lleis que, en el cas del famós restaurant, famós 
al que ningú vol anar ja, en la ciutat de Castelló, se saltaren a 
la torera . Lleis com ara la de turisme i hospitalitat valenciana, 
que és molt clara, és molt clara al respecte, i diu que no es 
pot negar l’admissió ni el servei en un establiment per raons 
de discriminació per la llengua que empren. Lleis democràti-
ques que ací, en estes Corts, els hem dotat .

I, senyor conseller, este no és, desgraciadament, un cas aïllat. 
Este cap de setmana hem vist com, al crit de «Aquí se habla 
el idioma nacional», en un restaurant de Gandia es nega-
ven a atendre una persona i negaren el seu dret a posar una 
reclamació. També acabaren tots al cuartelillo aquella nit .

I tants i tants casos que es denuncien i que no es denun-
cien a la nostra terra, on rebem com a resposta amenaces i 
insults quan intentem parlar i viure en valencià . I, si no, que 
s’ho conten a la Plataforma per la Llengua, que afortunada-
ment estan ahí per a ajudar-nos a ser un poquet més lliures .

És per tot això, senyor conseller, que davant d’eixos atacs, 
davant d’eixa intolerància, davant dels últims casos de discri-
minació que s’han viscut en el nostre país, pensem que hem 
d’enfortir els mecanismes per garantir els drets lingüístics 
dels valencians i valencianes, els drets de totes i tots . Els 
drets a no ser objecte de cap situació de vulneració i discri-
minació pel que fa a parlar la nostra llengua . Perquè acabar 
en el cuartelillo per parlar en valencià, això no és de rebut, i 
desgraciadament, o afortunadament, a l’inrevés no passa .

Per tot això, conseller, li volem preguntar: quin seria el 
posicionament de la Conselleria d’Economia Sostenible, 
Sectors Productius, Comerç i Treball davant d’una reforma 
de l’Estatut de persones consumidores i usuàries per tal 
d’incrementar les garanties en relació amb els drets lingüís-
tics? Perquè, si vosté vol, ara mateix registrem una proposta 
i comencem a treballar per tal de garantir i enfortir els drets 
de les persones usuàries a emprar la seua llengua .

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Sí . Moltes gràcies, president .

Senyora diputada . He de donar-li les gràcies també per la 
pregunta, primer que res .

Les persones estan en el centre de tot el que fem des del 
Consell, però des del primer moment . I per això, i en aquest 
cas, cal que defensem els nostres drets lingüístics com a part 
de la nostra identitat com a valencians i valencianes.

I una dada, senyories. La contribució directa de les activi-
tats relacionades amb el valencià s’estima que arriba a 2.065 
milions d’euros, la qual cosa suposa el 2,1 % del PIB valencià, 
i permet mantenir més de cinquanta-sis mil llocs de treball al 
nostre territori .

I més enllà d’això, des del Consell tenim l’obligació d’aplicar 
la política de protecció i promoció del valencià per garan-
tir-ne el seu ús, i li puc dir que aquesta conselleria en el seu 
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conjunt, i aquest conseller en particular, tenen una especial 
sensibilitat en la necessitat de garantir els drets lingüístics 
de les persones consumidores i usuàries .

No volem veure més discriminacions lingüístiques a la nostra 
gent. És intolerable. Com tampoc volem veure i són intole-
rables les discriminacions per raó de sexe, orientació sexual, 
ètnia o raça. La igualtat és la base per superar els reptes 
compartits. I on alguns volen i busquen confrontació, nosal-
tres volem igualtat .

No podem consentir –i torne a repetir-ho– més discrimina-
cions. I no ho podem consentir perquè som un govern que 
estem al costat de la gent . I és per això que li dic que desen-
voluparem el dret de les persones consumidores a no ser 
rebutjades ni discriminades quan utilitzen el valencià. És 
una mesura necessària per defensar els valencianoparlants i 
per deixar enrere les discriminacions per raó de llengua . Per 
això inclourem en el pla normatiu de la conselleria la revi-
sió del decret lingüístic 1/2019, d’aprovació del text refós de 
la llei de l’estatut de les persones consumidores i usuàries, 
amb tres objectius clars: reforçar l’ús de la nostra llengua, el 
valencià com un element de cohesió social i l’ús del valencià 
en el terreny econòmic, perquè, en definitiva, hem de guan-
yar totes i tots, les persones, l’economia i la nostra llengua .

I no ho dubte, senyoria, senyories, que hem de caminar junts 
per defensar la nostra llengua i el nostre autogovern .

 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Seguirem amb les preguntes de control . Ara, la que formula 
l’il·lustre diputat Miguel Barrachina a la honorable consellera 
d’Agricultura, Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica 
i Transició Ecològica.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Barrachina Ros:

Muchas gracias, señor presidente.

Y muchas gracias, señora consellera, por su presencia .

El arte de la caza del parany es una tradicional forma de 
cazar valenciana, arraigada durante siglos, que, como bien 
sabe y por vía judicial, terminó su actividad de forma defini-
tiva ya antes de 2013.

En 2016, el 14 de febrero, la asociación que agrupa a 1 .800 
familias que tradicionalmente en el interior castellonense y en el 
interior de la provincia de Valencia practicaban esta caza pidió a 
la conselleria la prueba de una técnica selectiva y, además, que no 
causaba la muerte de las aves. Se lo pidieron hace cinco años.

Han tenido que ser desgraciada y bochornosamente los tribu-
nales . . ., decirles a ustedes que tenían que responderles cinco 

años después, buscando el agotamiento de la asociación, de 
los practicantes y de los usuarios, cinco años después, uste-
des han dicho que no . Pero no a cazar con el parany, que 
no se le pide, señora consellera, que usted sea aficionada al 
parany. Se le pide que sea aficionada a la libertad. No a la 
práctica del parany, sino a la prueba, es decir, a poder probar 
una técnica que, con resultado de éxito en países como 
Austria, se viene realizando de manera selectiva y sin muerte.

Y, por tanto, usted dijo «no», y yo celebro que la asocia-
ción Apaval, en concreto su presidente, el señor Bayarri, y 
también el científico, el señor Torregrosa, hayan hecho..., le 
hayan presentado a usted un recurso de alzada. Y, por tanto, 
yo le planteo y mi grupo le pregunta si van a atender, como 
también le piden sus socios socialistas, como le pide el PP, 
como le pide casi toda la oposición, si van a atender esa 
solicitud de los tradicionales cazadores con el sistema del 
parany, cuyo método evolucionado parece que podría dar 
los resultados ambientales buscados .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Señor Barrachina, yo creo que usted es consciente de la reso-
lución de 13 de setembre, que también se ha dirigido a Apaval 
y que da cumplimiento de la sentencia del Tribunal Superior 
de Justicia de la Comunidad Valenciana que pide una reso-
lución motivada, y esta es la resolución motivada del 13 de 
septiembre, donde efectivamente se demuestra que no es un 
método selectivo y, por tanto, no se pueden autorizar unas 
pruebas de un método no selectivo, porque no está ampa-
rado por la Directiva de aves europeas y, por tanto, por la 
jurisprudencia que en su día prohibió el método del parany .

Así que, no cumpliendo los preceptos legales, no se puede 
autorizar sobre un método, ya digo, no selectivo.

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Acabarà de formular la pregunta l’il·lustre diputat .

El senyor Barrachina Ros:

Muchas gracias .


